

جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَف Heritage and Crafts Committee

وزارة العمل

والتنمية الاحتماعية

المملكة العربية السعودية

# الفريطة الالكترونية لمحينة شقراء التراثية

Electronic Map of Shaqra Heritage City





بين يديكم الخريطة الإلكترونية لمدينة شقراء التراثية ، والتي تشرح كل معلم من معالم التراث في شقراء وتعطي نبذة مختصرة عنه بالإضافة لموقع المعلم على قوقل ماب ، بالإضافة إلى رابط للمزيد من الصور والمحتوى عن هذا المعلم ..

We put in your hands the electronic map of Shaqra Heritage City, which explains each of the heritage landmarks in Shaqra and gives a brief overview about it in addition to the landmark's site on Google Map, and adding a link for more pictures and content about this landmark..

### سور شقراع

الأسوار الخارجية لمدينة شقراء أحد أبرز معالم المدينة القديمة يحيط بها من جميع الجهات يصل محيطة الى قرابة ٥ كم وفيه أكثر من ٥٤ مقصورة حربية تهدم بعضه وبقى أجزاء منه وتم ترميم بعضة عام ١٤٣٠ هـ على نفقة م. عبد الرحمن بن عبد الله البواردي وبإشراف لجنة التراث والحرف.

### The Outer Wall of Shagra

The outer walls of Shaqra city, one of the most prominent landmarks of the old city, surrounded it by all sides, its circumference reaches nearly 5 km and it contains more than 45 military compartments, some of which were destroyed and parts of it remained, and some were restored in 1430 AH at the expense of M. Abdul Rahman bin Abdullah Al Bawardi, under the supervision of the Heritage and Crafts Committee.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ الثَّااثِ وَالْحَرَفِ









# باب الطلحة

أحد أهم بوابات شقراء القديمة وهي المدخل الرئيسي في السور الخارجي آنذاك يقدر تاريخ بناؤها في حدود سنة ٢٢٠ هـ أعيد بناؤها وترميمها عام ٢٣٥ هـ على نفقة م. عبد الرحمن بن عبد الله البواردي.

#### Talha Gate

One of the most important old Shaqra gates, which is the main entrance to the outer wall at that time. The date of its construction is estimated within the year 1220 AH. It was rebuilt and restored in 1435 AH at the expense of M. Abdulrahman bin Abdullah Al-Bawardi.



ا المعلم انقر هذا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفُ
Heritage and Crafts Committee





# البوابة الجنوبية

أحد مداخل المدينة القديمة وكانت في السابق تعرف بنقبة القرائن، لوقوعها جنوب البلدة بمحاذاة بلدتي القرائن الوقف وغسلة.

One of the entrances to the old gate and it was previously known as Naqbat al-Qareen, because it is located south of the town, near the towns of al-Qarayen

al-Waqf and Ghazlah.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ التُّراثِ وَالْحَرَفِ





# السور الداخلي

سور شقراء الداخلي يحيط بمنازل وبيوت البلدة القديمة وفيه بوابتان قديمتان باب المناخ (هدمت قديما) وباب العقدة وعدد من الأبراج الحربية للدفاع والحماية. تولت لجنة التراث ترميمه والعناية به وإيضاح معالمه.

#### The Inner Wall

The inner Shaqra wall surrounds the homes of the Old City, and it contains two old gates, Al Manakh door (old demolished), Al Oqda door, and a number of war towers for defense and protection. The Heritage Committee restored it, took care of it, and clarified its features.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

اَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee





# الخندق القديم

جزء من الخندق القديم تم حفره سنة ٢٣٢ هـ حماية للبلدة من الأعداء وكان

يعرف قديما بالحفر ويحيط بمساكن وبيوت البلدة بالكامل.

#### The Old Trench

Part of the old trench that was dug in the year 1232 AH to protect the town

from the enemies, and it was known in the past for digging and completely

surrounds the town's houses.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ التُّراثِ وَالْحَرَفِ





### جامع شقر اع القديم

أول مساجد شقراء تأسس قديما وربما في القرن الأول الهجري حيث دخلت نجد في الإسلام في السنة التاسعة للهجرة مر بمراحل متعددة في البناء والتوسع كان آخرها سنة ١٥٥١هـ ثم هدم سنة ١٣٨٦هـ وبني بالإسمنت المسلح ثم هدم سنة ٢٥ ٤ ١ هـ ثم أعيد ترميمه وتأهيله بما يتوافق مع نمطه القديم سنة ٧٣٧ هـ بمبادرة ودعم من أسرة الحصين وإشراف لجنة التراث و الحرف

#### The Old Shaqra mosque.

The first mosques of Shaqra were established in the old days and perhaps in the first century AH, where Najd entered Islam in the ninth year of the Hijra. It went through various stages of construction and expansion, the last of which was in the year 1351 AH, then it was demolished in 1386 AH and built with reinforced concrete, then demolished in 1425 AH, then it was restored and rehabilitated in accordance with its old pattern in 1437 AH with the initiative and support of the Al-Husayn family and the supervision of the Heritage and Crafts Committee.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء









### مسجد الحسيني

أسس في القرن ١٢ الهجري وجدد بناؤه عام ١٣٠٧هـ وتم ترميمه وإعادة الصلاة فيه عام ١٤٣١هـ على نفقة المهندس محمد بن سعد البواردي.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee

### Al-Husseini Mosque

It was founded in the 12th century AH and rebuilt in 1307 AH, and it was restored and re-prayed there in 1431 AH at the expense of the engineer Muhammad bin Saad Al-Bawardi.









انقر هنا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم

### مسجد سديرة

أسسه عام ٥٥٥ اهـ الشيخين عبد الله وعبد الرحمن البابطين وأعيد ترميمه وتأهيله ضمن مشروع ولى العهد لترميم وتأهيل المساجد التاريخية بالمملكة

جمعية التنمية والتطوير بشقراء لَحْنَةُ التُّراثِ وَالْحَرَفِ

عام ٤٤١هـ

### Sidira Mosque

It was founded in 1355 AH by Sheikh Abdullah and Abdul Rahman Al-Babtain, and it was restored and rehabilitated within the Crown Prince's project for the restoration and rehabilitation of historical mosques in the Kingdom in 1441 AH.











انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم

# المسجد الشمالي

أسسه الشيخ صالح بن إبراهيم المهنا عام ١٣٤٨هـ وسقط من السيل عام ١٣٨٧هـ ثم بناه ال جميح عام ١٣٨٨هـ ثم أعيد بناؤه على نمطه القديم سنة ١٣٨٧هـ ثم الديم الله.

### The Northern Mosque

It was founded by Sheikh Saleh bin Ibrahim Al-Muhanna in 1348 AH and fell from the torrent in 1387 AH, then it was built by Al-Jumaih in 1388 AH, then it was rebuilt in its old-style in 1441 AH at the expense of his son Sheikh Ibrahim Al-Muhanna, may God have mercy on them.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التَّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee









### مسجد ومدرسة شيحان

أحد المساجد القديمة في شقراء ويسمى بالمسجد الجنوبي ونسب الى إمامه الشيخ إبراهيم بن شيحة الذي أم فيه وتولى التدريس في مدرسته الملاصقة بالمسجد قرابة ٢٠ عاما. آخر بناء قديم له سنة ١٣١٠هـ ثم هدم عام ١٣٩٩هـ وبني بالاسمنت المسلح ثم هدم وأعيد لنمطه القديم سنة ١٣٧١هـ. بدعم ومساهمة حفيده الأستاذ عبد الإله الشيحة و لجنة التراث والحرف.

### Shehan Mosque & School

One of the old mosques in Shaqra and it is called the Southern Mosque, and it was attributed to its imam, Sheikh Ibrahim bin Shiha, who was led in it and taught in his school adjacent to the mosque for nearly 60 years. The last old building was in the year 1310 AH, then it was demolished in 1399 AH and built with cement and then demolished and restored to its old-style in 1437 AH. With the support and contribution of his grandson, Professor Abdul Ilah Al-Shiha, and the Heritage and Crafts Committee.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

التُّراثِ فَالَّالُّ التَّلِيْ الْعَرَفُ Heritage and Crafts Committed







# المدرسة السعودية الأولى

أول مدرسة نظامية تأسست في شقراء عام ١٣٥٩ هـ وكانت هي النواة الأولى للتعليم النظامي في منطقة الوشم أعيد ترميمها وتأهيلها عام ١٤٣٦ هـ وتعد متحفا تعليميا يحوي أهم مراحل تأسيس التعليم في الوشم والكثير من الوثائق ذات العلاقة رممت على نفقة مجموعة البواردي.

### The first Saudi school

The first regular school was established in Shaqra in 1360 AH and was the first nucleus of regular education in the Al Washam area. It was restored and rehabilitated in 1436 AH. It is an educational museum that contains the most important stages of establishing education in Al Washam and a lot of related documents at the expense of Al Bawardi Group.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء لَدْنَةُ الثُّ الدُ مَالُّدَ ف

اجنة التراث والحرف Heritage and Crafts Committee







# مدرسة ابن حنطي

أحد الكتاتيب القديمة لتعليم الطلاب القراءة والكتابة وبعض العلوم الشرعية وينسب الى الشيخ عبد العزيز بن عبد الرحمن بن حنطي رحمه الله ويقع في سوق المجلس ويسمى بالمديرسة تصغير مدرسة أعيد بناؤها عام في سوق المجلس على نفقة شركة الجميح.

### Ibn Hanati School

One of the old schools to teach students to read and write and some Islamic sciences, and it is attributed to Sheikh Abdulaziz bin Abdulrahman bin Hanti, may God have mercy on him. It is located in Al-Majles Market and it is called Al-Madrasah, miniaturization of a school that was rebuilt in 1437 AH at the expense of Al-Jomaih Company.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



الْجُنَةُ التُّراثِ الْجُرَفِ Heritage and Crafts Committee



# مدرسة الشيخ إدريس

نسبة للشيخ إدريس بن إدريس بن سليمان بن عبد الله بن الأمير تقع بالقرب من مسجد الحسيني وتعتبر أحد الكتاتيب القديمة في شقراء تم ترميمها عام ١٤٣١ه.

### Sheikh Idris School

Attributed to Sheikh Idris bin Idris bin Suleiman bin Abdullah bin Al-Amir, it is located near the Al-Husseini Mosque and is considered one of the old schools in Shaqra that was restored in 1431 AH.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee





### مدرسة المطوعة إدريسه

نسبة للشيخة سارة بنت الشيخ ادريس بن الريس بن الأمير وتقع في بيت زوجها الشيخ عبد الله الطويل بالقرب من مسجد الحسيني وهي إحدى الكتاتيب النسائية المشهورة في شقراء تم ترميمه عام ١٤٣١هـ على نفقة م. محمد بن سعد البواردي.

### Al-Mutawa Idrisa School

It is attributed to Sheikha Sarah bint Sheikh Idris bin Idris bin al-Amir, and it is located in the house of her husband Sheikh Abdullah al-Tawil near the Al-Husseini Mosque, and it is one of the famous women's writings in Shaqra that was restored in 1431 AH. At M's expense. Mohammed bin Saad Al-Bawardi.



انقر هذا للمزيد حول هذا المعلم انقر هذا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

اَجْنَةُ الثِّراثِ وَالْحِرَفُ Heritage and Crafts Committee





# مدرسة السليمي

أحد الكتاتيب القديمة لتعليم الطلاب القراءة والكتابة وبعض العلوم الشرعية وينسب الى الشيخ محمد السليمي رحمه الله يقع الكتاب في غرب المدينة بالقرب من باب العقدة أعيد ترميمها عام ١٤٣١هـ.

#### **Sulaimi School**

One of the old schools to teach students to read, write and some sharia sciences, and it is attributed to Sheikh Muhammad Al-Sulaimi, may God have mercy on him. The book is located in the west of Medina near Al-Uqdah door. It was restored in 1431 AH.









# دار تراث الوشم

أسسها الدكتور عبد اللطيف بن محمد الحميد عام ١٤٣٧ هـ وتعنى بنشر وتوزيع الكتب التاريخية والتراثية والعروض الثقافية وكل ما يخص مدينة شقراء ومدن وقرى إقليم الوشم عامة من الإنتاج الادبي والتاريخي والثقافي

وغيره.

### **Al-Washem Heritage House**

Founded by Dr. Abd al-Latif bin Muhammad al-Hamid in 1437 AH, and it is concerned with publishing and distributing historical and heritage books, cultural performances, and everything related to the city of Shaqra and the cities and villages of Al-Washem region in general from literary, historical, cultural and other production.



› انتسيه وانتطوير بسسر لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْجِرَف

Heritage and Crafts Committee







انقر هنا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم

# مكتبة الأستاذ عبدالكريم الجهيمان

تقع في داخل سوق حليوة للمطالعة تبرع بها أبناؤه عام ١٤٤١هـ وتولت لجنة التراث والحرف تهيئة مقرها، ويعد الأستاذ والأديب عبد الكريم الجهيمان من الأدباء والصحفيين المخضرمين توفى رحمه الله عام ١٤٣٣ هـ.

### Abdul Karim Lahjiman Library

It is located inside the market of Halwa for reading, and it was donated by his sons in 1441 AH, and the Heritage and Crafts Committee prepared its headquarters and equipped it with the necessary requirements. Professor and writer Abdul Karim Al-Juhaiman are considered one of the veteran writers and journalists. He died, may God have mercy on him, in 1433 AH.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء





### سوق المحلس

أقدم الأسواق التجارية في شقراء تأسس قديما تبلغ مساحته ٦٠٠ ام ويحتوى على قرابة ٥٠ دكانا يباع فيها جميع الملبوسات والمواد الغذائية والسلاح وتشهد ساحته قديما مزادا يوميا على المواشى من الإبل والغنم وكذا السمن والتمر والمنسوجات اليدوية والأوانى وغيرها بقى على حالته القديمة ثم تمت إزالته عام ١٤٠١هـ وأعيد بناؤه لوضعه السابق على نفقة شركة ال جميح عام ١٤٣٧ هـ

#### Mailis Market

The oldest commercial market in Shaqra was established in the past with an area of 1600 m and contains about 50 shops in which all clothes, foodstuffs, and weapons are sold. In the past, its yard witnessed a daily auction of camels and sheep, as well as ghee, dates, hand textiles, utensils, etc. It remained in its old state and then it was removed in 1401 AH and rebuilt for its previous status at the expense of Al Jomaih Company in 1437 AH.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء





### سوق المجباب

أحد أسواق شقراء القديمة وهو سوق داخلي يحتوي على قرابة عشرة دكاكين خصص لبيع الخضروات والبقوليات والرطب والتمر وبعض المصنوعات اليدوية وغيرها بني في حدود سنة ١٢٤٠ هـ ثم أزيل عام ١٤٠١ هـ وأعيد بناؤه وتأهيله سنة ٢٤٤١ هـ على نفقة لجنة التراث والحرف التابعة لجمعية التنمية والتطوير.

### Al-Mujbab Market

One of the old Shaqra market, which is an indoor market that contains about ten stores devoted to selling vegetables, legumes, dates and some handicrafts, etc. It was built within the year 1240 AH and then removed in 1401 AH and rebuilt and rehabilitated in 1442 AH at the expense of the Heritage and Crafts Committee of the Society for Development and Evolution.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee





# سوق حليوة

من الأسواق التجارية الكبيرة في شقراء تم بناؤه سنة ١٣٥١هـ ويحتوي على قرابة ٧٠ دكانا يباع فيه كل ما يلزم من المواد الغذائية والملابس والمواشي وغيرها أعيد ترميمه وتم افتتاحه عام ١٤٣٣هـ على نفقة لجنة التراث التابعة لمجلس الأهالي آنذاك وجمعية التنمية والتطوير حاليا.

### Halwa Market

It is one of the large commercial markets in Shaqra that was built in 1351 AH and contains about 70 shops in which all necessary foodstuffs, clothes, livestock, and others are sold. It was restored and inaugurated in 1433 AH at the expense of the Heritage Committee of the People's Council at the time and the Association for Development and Evolution now.









# متحف شقراء

يقع في سوق حليوة التراثي ويحتوي على الكثير من القطع التراثية المختلفة ويعد من المتاحف المتميزة والمسجلة ضمن متاحف منطقة الرياض تبرعت به مجموعة البواردي.

### Shaqra Museum

It is located in the Halwa Heritage Market and contains many different heritage pieces and is considered one of the distinguished museums registered within the museums of the Riyadh region, donated by Al Bawardi Group.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

الْجُنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee

Heritage and Crafts Committee





# ديوانيه سوق حليوة

تقع خلف باب الطلحة يلتقى فيها كبار السن والزوار والضيوف وغيرهم صباحا ومساء وهي امتداد لملتقى قديم يجتمع فيه كبار السن للحديث وقضاء بعض الفراغ وله الية وميزانية معينة تشرف علية لجنة التراث التابعة لجمعية التنمية والتطوير

### Diwaniya Hlewa Market

It is located behind Door of Talha Diwaniya, and the Halwa Council, in which the elderly, visitors, guests, and others meet in the morning and evening. It is an extension of an old forum in which the elderly meet to talk and spend some time, and it has a mechanism and a specific budget supervised by the Heritage Committee of the Association for Development and Evolution.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء





# المطعم التراثي

مطعم ومقهى ومنتجع سياحي يقع في المدينة التاريخية أقيم على مساحة ٠٠٠ ٤ أربعة الأف متر مربع. تولت لجنة التراث والحرف بناؤه واستثماره كواحد من أهم المعالم السياحية المكملة للمدينة التراثية القديمة

#### Traditional Restaurant

A restaurant, a cafe and a tourist resort located in the historical city, which was built on an area of 4,000, four thousand square meters. The Heritage and Crafts Committee undertook construction and investment as one of the most important tourist attractions complementing the ancient heritage city.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء





# حي المدينة القديم

جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ التَّااثِ وَالْحَرَفِ

حي المدينة القديم ، من أقد أحياء شقراء التاريخية ، يضم عدداً من البيوت القديمة وفيه بيت المال القديم وعدد من بيوت التجار والأعيان آنذاك.

### Old town Neighborhood

One of the oldest neighborhoods of Shaqra. It had many old houses and the old exchequerhouse. several businessmen and leading society figures used to live in this neighborhood







# بيت الشيخ القاضي عبدالله أبابطين

بيت الشيخ العلامة قاضي الوشم ومفتي الديار النجدية عبد الله بن عبد الرحمن أبابطين المتوفى سنة ١٢٨٦هـ أعيد ترميمه عام ١٤٣٣هـ على نفقة حفيده الأستاذ محمد بن عبد الله أبابطين واشراف لجنة التراث والحرف.

#### Sheikh Abdullah Ababtain House

The house of the scholar Sheikh' judge of Al-Washem, and the Grand Mufti of Najd, Abdullah bin Abdul Rahman Ababatin, who died in the year 1282 AH. It was restored in 1433 AH at the expense of his grandson, Professor Muhammad bin Abdullah Ababatin, under the supervision of the Heritage and Crafts Commission.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

اَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَف Heritage and Crafts Committee





# بيت الشاعر عبدالله الصبي (مبيش)

أحد شعراء شقراء المشهورين وصاحب القصائد الحربية توفى رحمه سنة ١٣٧٠هـ تم ترميمه عام ١٤٣٢هـ على نفقة الأستاذ سليمان بن عبد الرحمن الصبي وباشراف لجنة التراث والحرف.

### The poet's house, abdallah Al-Subi Mubailsh

One of the famous Shagra poets and the author of war poems, he died, may

God have mercy on him, in the year 1370 AH. It was restored in 1432 AH at the

expense of Professor Suleiman bin Abdul Rahman Al-Subi and under the

supervision of the Heritage and Crafts Committee.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ التُّراثِ وَالْحَرَفِ





### بيت حمد بن عبدالعزيز العيسي

أحد البيوت التراثية القديمة يقع في حي الحسيني بناه الشيخ عبد العزيزبن حمد بن عيسى رحمه الله سنة ١٢٨٠هـ وأعيد ترميمه وتأهيله على نفقة الشيخ محمد بن حمد بن عيسى عام ١٤٣١هـ وإشراف لحنة التراث والحرف.

### Hamad bin Issa House

One of the old heritage houses located in Al-Husseini neighborhood, built by Sheikh Abdulaziz bin Hamad bin Issa, may God have mercy on him, in the year 1280 AH and restored and rehabilitated at the expense of Sheikh Muhammad bin Hamad bin Isa in 1431 AH and under the supervision of the Heritage and Crafts Committee.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء











### بیت ال جمیح

أحد البيوت التراثية القديمة يقع في حي الحسيني بناه الجد الجامع للأسرة الشيخ عبد العزيز بن إبراهيم الجميع رحمه الله سنَّنة ١٢٨٢ هـ. أعيد ترميمه وتأهيله عام ١٤٣١ هـ على نفقة شركة الجميح. وبإشراف ومتابعة لجنة التراث والحرف.

#### Jumaih House

One of the old heritage houses located in Al-Husseini neighborhood, built by the grandfather of the family, Sheikh Abdulaziz bin Ibrahim Al-Jumaih, may God have mercy on him in 1282 AH. It was restored and rehabilitated in 1431 AH at the expense of Al-Jomaih Company. And under the supervision and follow-up of the Heritage and Crafts Committee.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء







انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان

### بیت السبیعی التاریخی

مقر بيت المال في عهد الملك عبد العزيز واحد المعالم التاريخية المهمة في المدينة بناه الشيخ عبد الله السبيعي في حدود سنة ١٣١٠ هـ ثم قام بتوسعته وتطويره أبنه الشيخ عبد الرحمن في حدود سنة ١٣٥٠ هـ ويتميز بضخامة مبناه ومساحته وطرازه المعماري الفريد

#### Al-Subaie House

The headquarters of the House of Money during the reign of King Abdulaziz is one of the important historical monuments in the city. It was built by Sheikh Abdullah Al-Subaie within the year 1310 AH, then it was expanded and developed by his son Sheikh Abdul Rahman within the year 1350 AH and is distinguished by the enormity of its building, its area ,and its unique architectural style.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء





### بيت الهدلق (الهريفي)

للشيخ محمد بن عبد الله الهدلق أحد البيوت التراثية الكبيرة يقع في حي الحسيني ويتميز بسعته وجمال مجلسة ونقوشه الجصية الرائعة أعيد ترميمه وتأهيله عام ١٤٣٩ هـ على نفقة الشيخ القاضي محمد بن إبراهيم العيسى وأخيه الشيخ عبدالعزيز و لجنة التراث والحرف

### The Hadlaq House

Sheikh Muhammad bin Abdullah Al-Hadlaq is one of the large heritage houses located in the Al-Husseini neighborhood and is distinguished by its capacity, beauty, majlis, and wonderful stucco inscriptions. It was restored and rehabilitated in 1439 AH at the expense of Sheikh Judge Muhammad bin Ibrahim Al-Issa and under the supervision of the Heritage and Crafts Committee.





جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ الثُّراثِ وَالْحِرَفُ
Heritage and Crafts Committee





# بیت آل رقیب

في حي الشوذبي بناه الشيخ محمد الرقيب في حدود سنة ١٣٣٠ هـ وأعيد ترميمه و ما حوله من الطرقات والسكك عام ١٤٣٧ هـ على نفقة الشيخ حمد بن محمد الرقيب.

### Al Raqeeb House

In the Al-Shathubi neighborhood, it was built by Sheikh Muhammad Al-Rageeb within the year 1330 AH, and it was renovated and the roads and railways around it were restored in 1437AH, at the expense of Sheikh Hamad bin Muhammad Al-Rugaeb.







جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَحْنَةُ التَّااثِ وَالْحَرَفِ





### بيت محمد وعبدالله البراهيم العيفان

يقع في حي حائط علا ويعد أحد البيوت الكبيرة والمتميزة بكثرة مرافقة ووحداته ونقوشه الجصية الجميلة على جدران مجلسه بالكامل، بني في حدود سنة ٥ ٢٩٩ هـ وأعيد ترميمه بدعم وإشراف لجنة التراث والحرف.

### Mohammed and Abdullah Al-Aifan's house

It is located in the Wall of Ola neighborhood and is considered one of the large and distinguished houses with its abundance of facilities, units, and beautiful frescoes on the walls of its entire majlis, built within the year 1295 AH with the support and supervision of the Heritage and Crafts Committee.



انقر هنا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

الْبُرَاهِ شِاللَّهُ التَّرَاهِ الْعَرَافِ Heritage and Crafts Committee





### بیت سعود بن محمد العیسی

يقع في حي حائط علا ويعد أحد البيوت الكبيرة ذات الطابع المعماري المتميز في بناء مجلسه حيث أسس على عقدين كبيرين من الحجارة وبسقف يصل ارتفاعه الى ثمانية أمتار بني سنة ١٣٠٩ هـ وأعيد ترميمه بالكامل عام ١٤٣٩ هـ بدعم واشراف لجنة التراث والحرف.

#### House of Saud bin Muhammad Al-Issa

It is located in the wall of Ola neighborhood, and it is one of the large houses of distinguished architectural character in the building of its majlis, as it was founded on two large decades of stones and with a ceiling of up to eight meters high, built in the year 1309 AH and completely restored in 1439 AH with the support and supervision of the Heritage and Crafts Committee.



انقر هنا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

اَجْنَةُ الثُّراثِ وَالْحُرَفُ Heritage and Crafts Committee





### بيت حشر البواردي

يقع بالقرب من مسجد الحسيني ملاصقا له بين المسجد والسور الداخلي بناه عبدالعزيز البواردي والد الأمير عبدالله (عبيد) رحمه الله في حدود سنة ١٢٨٠هـ. وفيه مقصورة تعرف بمقصورة حشر البواردي أعيد ترميمة وتأهيله عام ١٤٣١هـ على نفقة المهندس محمد بن سعد البواردي.

#### Hasher Al Bawardi House

It is located in the mihrab of the Husseini Mosque, adjacent to it between the mosque and the inner wall, built by Abdulaziz Al-Bawardi, the father of Prince Abdullah (Ubaid), may God have mercy on him, within the year 1280 AH. It includes a cabin known as Hasher Al-Bawardi (Hasherah) cabin. It was restored and rehabilitated in 1431 AH at the expense of the engineer Muhammad bin Saad Al-Bawardi.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee





### بيت السنيدي

للشيخ عمر بن محمد السنيدي ، أحد البيوت الجميلة يقع في حي الحسيني ويتميز بمجلسه ونقوشه الجصية النادرة من حيث الدقة والتنوع.

#### Al-Sunidi House

For Sheikh Omar bin Mohammed Al-Sunaidi, One of the beautiful houses located in the Al-Husseini neighborhood, it is distinguished by its majlis and its rare stucco inscriptions in terms of accuracy and diversity.



اَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفُ Heritage and Crafts Committee







# بیت القاضی ابر هیم بن عبداللطیف

بيت قاضى شقراء ويعتبر مقرا للمحكمة الشرعية آنذاك تولى القضاء فيه الي وفاته عام ٢٥٢١ هـ رحمه الله . تم ترميمه وتأهيله على نفقة حفيده د. صالح العبداللطّيف عام ٣٢ ٤ ١ هـ ويعرض فيه عدد كبير من الوثائق والمراسلات الشخصية وغيرها

### House of Judge Ibrahim bin Abdul Latif

The house of the Shaqra judge and it is considered the seat of the Sharia court at the time. He took over the judiciary there until his death in 1352 AH, may God have mercy on him. It was restored and rehabilitated at the expense of his grandson, Dr. Saleh Al-Abd Al-Latif in 1432 AH and displays a large number of documents and personal correspondence, and others.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم انقر هنا للوصول للمكان



جمعية التنمية والتطوير بشقراء





# بيت الصايغ

بيت ناصر بن حسن السريّ الصايغ يقع شرق مسجد الحسيني مباشرة بني في حدود سنة ١٢٧١هـ أعيد ترميمة وتأهيله عام ١٤٣٢هـ على نفقة أهله وبإشراف لجنة التراث والحرف

### **Al-Sayegh House**

Nasser bin Hassan Al-Sirri Al-Sayegh is located directly to the east of the Al-Husseini

Mosque. It was built within the year 1271 AH. It was restored and rehabilitated in

1432 AH at the expense of his family and under the supervision of the Heritage and

**Crafts Committee.** 







جمعية التنمية والتطوير بشقراء

اَجْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفُ Heritage and Crafts Committee





# مزرعة الحميدية

أحد أشهر المزارع القديمة وبها البئر المعروفة بأم عينين تتميز بسعتها ودقة طيها وجودة بنائها وفيها مسجدها القديم المعروف بمسجد الحميدية يصلي فيه المزارعون ومن حولهم. أعيد ترميمها وتأهيلها ورمم مسجدها سنة ٥٣٤ ه. على نفقة م. عبد الرحمن البواردي وبإشراف لجنة التراث والحرف.

### **AL-Hamidiyah Farm**

It is one of the most famous ancient farms, and it has the well known as Umm Ainain. It is characterized by its capacity, accuracy of folding, and quality of construction. It contains its old mosque, known as the Hamidiya Mosque, in which farmers and those around them pray. It was restored, rehabilitated, and its mosque was restored in 1435 AH. At M's expense. Abdul Rahman Al-Bawardi and under the supervision of the Heritage and Crafts Committee.



انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

جْنَةُ التُّراثِ وَالْحِرَفِ
Heritage and Crafts Committee







# استراحة الشوذبي

نزل تراثي يقع في حي الشوذبي ويطل على ساحات سوق حليوة ويحتوي على بيت واستراحة تراثية أعيد ترميمه وتأهيله عام ١٤٣٦ه.

#### تنمية تنمية تطوير جمعية التنمية والتطوير بشقراء

الثّراث والْحِرَف Heritage and Crafts Committee

### Al Shathobi Heritage House

A heritage hostel located in Al-Shathubi neighborhood, overlooking the squares of Halwa Market, and it contains a heritage house and rest restored and rehabilitated in 1436 AH.





# بيت السليمي التراثي

يقع في البلدة القديمة بالقرب من سوق المجلس والمجباب ، ويحتوي على على على على عدد من الأجنحة الفندقية ..

### Al Sulaimi Heritage House

A heritage hostel located in old city, it has rooms and suites.



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

الْجُنَةُ الثُّراثِ وَالْحِرَفِ Heritage and Crafts Committee







انقر هنا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم

### بیت جمل سریع

نزل تراثي يقع في البلدة القديمة بالقرب من سوق حليوة



A heritage hostel located in the Old City,



م انقر هذا للوصول للمكان

انقر هنا للمزيد حول هذا المعلم



جمعية التنمية والتطوير بشقراء

لَجْنَةُ الثُّراثِ وَالْحُرَفُ Heritage and Crafts Committee



